

Причина судебных ошибок – нежелание своевременно и внимательно выслушать сторону защиты

**Колоколов Никита Александрович,
судья Верховного Суда Российской Федерации (в отставке),
доктор юридических наук, профессор
nikita_kolokolov@mail.ru**

Понятия «необходимая оборона», ее пределы в российском уголовном праве традиционно относятся к разряду спорных. Неслучайно Президент РФ В.В. Путин 27 января 2022 г. в очередной раз рекомендовал Верховному Суду РФ обобщить практику применения ст. 37 УК РФ. Безусловно, результаты этого обобщения будут не только весьма интересны, но и поучительны. Мы же на конкретных примерах предлагаем читателю погрузиться в анализ толкования вышеуказанной нормы судами различных уровней.

Ключевые слова: право на необходимую оборону, пределы права на необходимую оборону, обвинительный уклон, уголовно-правовое и уголовно-процессуальное упрощенчество.

The Reason for Miscarriage of Justice: Reluctance to Hear the Defense in Due Time and with Due Attention

**Nikita A. Kolokolov
Judge (Emeritus) of the Supreme Court of the Russian Federation**

LL.D., Professor

Russian criminal law traditionally refers the concept of "justifiable defense" and its limits to controversial issues. It is no coincidence that on January 27, 2022, the President of the Russian Federation V.V. Putin one more time recommended the Supreme Court of the Russian Federation to summarize the practice of application of Art. 37 of the Criminal Code of the Russian Federation. No doubt, the results of such summary will be not only quite interesting but also insightful. We, in our turn, offer the reader specific examples to dive into the analysis of the interpretation of the above mentioned provision by courts of various levels.

Keywords: right to justifiable defense, limits of right to justifiable defense, presumption of guilt, criminal legal and criminal procedure simplification.